
امروز نخستين روزي است كه قرار است طرح 
نسخه نويسي الكترونيكي به شكل يكپارچه 
در تمامي نقاط كشور اجرايي شود؛ طرحي كه 
با ايجاد ش�فافيت مي تواند در مديريت منابع 
و پيش�گيري از تقاضاهاي القايي و همچنين 
خروج دارو از شبكه توزيع نقش مهمي داشته 
باشد و در عين حال با مستند سازي دستورات 
پزشكي در كاهش خطا و قصورات هم اثرگذار 
باش�د. در عين حال اين طرح هن�وز نواقصي 
دارد كه چالش هايي را براي بيمار، پزش�ك و 
مراكز ارائه خدمات س�امت اعم از داروخانه 
و آزمايش�گاه و مراك�ز پاراكلينيك�ي ايجاد 
كرده است. از س�وي ديگر برخي پزشكان كه 
تاكنون در كسري از ثانيه نس�خه بيمار را در 
دفترچه يا نس�خه هاي كاغذي مي نوش�تند 
حالا وقت�ي ناگزيرند با اس�تفاده از لپ تاپ يا 
كامپيوت�ر ب�ا جس�ت وجوي دارو، آزمايش يا 
خدم�ات پاراكلينيك چند دقيق�ه اي صرف 
نسخه نوشتن كنند، خيلي وقت ها زير بار اين 
ماجرا نمي روند! و نداشتن نسخه الكترونيك 
يعني هزينه آزاد خدمات سامت براي بيماران. 
داروخانه ها و مراكز ارائه دهنده خدمات سامت 
نيز هنوز با نسخه هاي الكترونيكي مشكاتي 
دارند، اما در نگاه كلي با عنايت به شفاف سازي 
و بهبود مديريت عملكرد حوزه سامت شايد 
بتوان نسخ الكترونيكي را نسخه شفابخشي 
براي بسياري از تخلفات نظام سامت از جمله 
خ�روج دارو از چرخه توزيع دانس�ت. با تمام 
اينها حين اجرا بايد نقاط ضعف كار شناسايي 
و برطرف شود تا مردم و ارائه دهندگان خدمت 
در نظ�ام س�امت هم ب�ه چالش ب�ر نخورند. 

طرح نسخه نويس��ي الكترونيك طرحي بود كه 
از س��ال ها پيش براي كاهش درصد خطاي نسخ 
پزشكي و همچنين كاهش هزينه هاي سازمان هاي 
بيمه گر و تأمين زيرس��اخت پرونده الكترونيك 
سلامت مورد بحث بود و سرانجام از حدود دو سال 
پيش به صورت پايلوت در برخي شهر ها و استان ها 
اجرايي شد. پس از بيمه سلامت سازمان تأمين 
اجتماعي هم ب��ه اين طرح پيوس��ت و از ابتداي 
اسفند ۹۹ كليد خورد و ديگر دفترچه هاي بيمه 

جديد براي كساني كه برگه دفترچه آنها يا اعتبار 
آن تمام شده اس��ت، صادر نمي ش��ود. همچنين 
حذف دفترچه هاي كاغذي بيمه س��لامت نيز از 
ابتداي ارديبهشت س��ال جاري شروع شده است 
و بعد از آن به ترتيب بيمه هاي ديگر نيز ش��رايط 
لازم را براي نس��خه الكترونيك فراهم مي كنند. 
اين طرح با هدف هوشمند سازي و نظام مند كردن 
ش��يوه درمان، صرفه جويي در هزينه ها، كاهش 
اشتباهات نسخه خواني، كاهش تداخلات دارويي، 
كاهش مراجع��ات حض��وري و افزايش فرهنگ 
مشاوره آنلاين پزشكي اجرايي شده است. به بيان 
ديگر نسخه نويس��ي الكترونيك بخش مهمي از 
پرونده الكترونيك سلامت محسوب مي شود كه 
علاوه بر حذف دفترچه هاي بيمه و نسخ كاغذي 
و صرفه جويي در هزينه ه��ا از اين طريق، كاهش 
اشتباهات نسخه خواني، جلوگيري از خروج دارو ها 
از شبكه سلامت و سر درآوردن از بازار آزاد و ثبت 
و قابل پيگيري بودن دستورات پزشكي و شفافيت 
و حتي قابليت پيگرد حقوقي قصورات احتمالي را 

هم فراهم مي كند. 
 چالش داروهاي داراي باركد 

نسخه نويسي الكترونيك موافقان و مخالفاني دارد. 
وزير بهداشت يكي از مخالفان آن بود و حتي در 
نامه نگاري با رئيس جمهور خواستار توقف شش 
ماهه در اجراي اين طرح ش��د، اما رئيس جمهور 
نه فقط با اين توق��ف و تعويق مخالفت كرد، بلكه 
از وزير خواست تا زمينه اجراي آن را فراهم كند. 
امروز هم نخستين روزي اس��ت كه اين طرح در 
سراسر كشور اجرايي مي ش��ود. به همين خاطر 
هم به سراغ مراكز ارائه دهنده خدمات سلامت و 
بيماران رفته ايم تا نقاط قوت و ضعف نسخه نويسي 

الكترونيكي را مورد واكاوي قرار دهيم. 
براي واكاوي نقاط قوت و ضعف نسخ الكترونيكي 
ابتدا ب��ه داروخانه م��ي روم. مهدي ح��لاج زاده 
نسخه پيچ داروخانه با تأكيد بر اينكه طبق اعلام 
س��ازمان تأمين اجتماع��ي از امروز تمام نس��خ 
اين س��ازمان بايد الكترونيكي باشد به »جوان« 
مي گويد: » بيمه خدمات درماني هنوز نسخ دستي 
را هم مي پذيرد، اما بيم��ه تأمين اجتماعي اعلام 
كرده فقط نسخه هاي الكترونيك پيچيده شود. « 
به گفته وي سيس��تم نسخه نويسي الكترونيكي 

از لحاظ فني زيرس��اختي خوب است و تاكنون 
قطعي و مشكلات اينچنيني نداشته است و براي 
داروهاي داخلي تمام كدها موجود است و مشكلي 
نيس��ت، اما وقتي پزش��ك مكملي را براي بيمار 
تجويز مي كند به دلي��ل اختصاص كدي خاص، 
كار داروخانه براي ارائه برندهاي مشابه و جايگزين 
ك��ردن دارو در صورت نب��ودن آن برند تجويزي 

سخت مي شود. 
حلاج زاده همچنين با اش��اره به داروهاي داراي 
بارك��د تأكي��د مي كن��د: » ح��دود 20 درصد از 
داروها داراي باركد هس��تند بدين معنا كه مدت 
مصرف مشخصي دارند و اگر قبل از زمان مصرف 
تعيين شده كد دارو را براي دريافت مجدد بزنيد 
به دليل خارج ا ز زمان مصرف بودن س��هم بيمه 
براي آن دارو مي س��وزد و بيمار باي��د دارو را آزاد 

تهيه كند.«
  ميزان مصرف دارو براي بيماران خاص و 

پيوندي درست ديده نشده
اين ماجرا براي بيم��اران چالش برانگيز اس��ت. 
آقاي محمدي يكي از بيماران پيوندي اس��ت كه 
داروهاي خاص پيوند عضو را اس��تفاده مي كند. 
وي كه بيمه شده سازمان تأمين اجتماعي است در 
رابطه با مشكلات بيماران در خصوص نسخه هاي 
الكترونيكي به »جوان« مي گويد: » گاهي داروهاي 
بيماران پيوندي مانند پروگراف موجود نيس��ت 
و براي اينكه داروي مش��ابه تجويز ش��ود بايد به 
سراغ پزشك برويد و دارو را بنويسد و شما دوباره 
براي تأييد به س��ازمان تأمين اجتماعي مراجعه 
كنيد و در نهايت با تأييد س��هميه دارو شما را به 
داروخانه مشخصي مي فرس��تند كه فقط همان 
داروخانه دارو را به شما تحويل مي دهد. با چنين 
روالي يك بيمار شهرس��تاني كه براي نسخه اش 
بايد به تهران مراجعه كن��د به زحمت مي افتد. « 
به گفته وي همچنين برخ��ي داروهاي باركد دار 
كه سهميه بندي است و اگر قبل از زمان مصرف 
تعيين شده تمام ش��ود و براي تهيه دارو مراجعه 
كنيد، سهميه ش��ما براي دريافت داروي دولتي 
مي سوزد. « وقتي از او مي پرسم چطور مي شود شما 
سهميه دارويي تان قبل از زمان مصرف تمام شود، 
پاسخ مي دهد: » اين بستگي به دستور پزشك دارد 
و گاهي پزشك دس��تور تازه اي مي دهد يا بعضي 

ماه ها 30 روزه و برخي 31 روزه اند. همچنين لازم 
است تا بيمار مقداري ذخيره دارو در منزل يا محل 
كار داشته باشد و همه اينها موجب مي شود بعضي 
وقت ها داروي باركد دار و سهميه بندي شده نسبت 

به نياز بيمار كمتر باشد.«
  پزشكاني كه زير بار نمي روند!

زهرا تقوي، مديريت آزمايشگاهي در ورامين هم به 
»جوان« مي گويد: » مشكلات پزشكان و مقاومت 
برخي از آنان براي نوش��تن نس��خ دس��تنويس 
همچنان ادام��ه دارد و وقتي با برخي پزش��كان 
صحبت مي كنم، اميدوارند طرح ادامه پيدا نكند، 
اما با مسئولان بيمه كه حرف مي زنيم مي گويند 
دفاتر خدمات الكترونيك اصلًا جمع شده و ديگر 

دفترچه هاي كاغذي صادر نمي شود.«
به گفته وي بيمه ها به هيچ عنوان هزينه نسخه هاي 
دستنويس را نمي دهند و در كنار همكاري نكردن 
پزشكان، زيرساخت ها هم مش��كل دارد. تقوي 
مي گويد: » حرف پزشكان اين است مگر ما چقدر 
س��ود مي كنيم كه بايد اين ق��در هزينه كنيم. با 
اين وضعيت سرعت اينترنت بايد وقت بيشتري 
بگذارند و پرسنلي را اس��تخدام كنند تا كار نسخ 

الكترونيك را انجام دهند.«
اين مدير آزمايشگاه مي افزايد: » در خدمات درماني 
نسخه هاي الكترونيكي با كد ملي نوشته مي شود، 
اما در تأمين اجتماعي با كدهاي لوئينگ و اين كار 
براي پزشكان سخت است. در دارو با نوشتن حرف 
اول و دوم دارو مي توانند دارو را پيدا كنند، اما براي 
آزمايش خيلي وقت ها امكان پيدا كردن آزمايش 
مورد نظ��ر با س��رچ ح��رف اول و دوم امكانپذير 
نيست و پزشك بايد كدش را داشته باشد. « وي 
در عين حال معتقد است پزشكان هم بايد براي 
اجراي كار همكاري بيشتري داشته باشند؛ چراكه 
تأمي��ن اجتماعي صفر تا صد كار نسخه نويس��ي 
الكترونيك را با فيلم هاي آموزشي توضيح داده  و 

تغيير سخت است. 
اين مدير آزمايش��گاه با تأكيد بر مشكلات نسخ 
كاغذي مي گويد: »يك��ي از مهم ترين منافع اين 
طرح، كاهش اش��تباهات حوزه پزش��كي است، 
اما پزش��كي كه اص��لًا با بيم��ه طرف ق��رارداد 
نيست زير بار نوشتن نس��خ الكترونيك نيست 
يا بيمارس��تان هاي خصوصي ه��م همين طور 
به همين خاطر هم بيش��ترين ضرب��ه به مريض 
مي خورد و مجبور اس��ت دارو يا خدم��ات را به 

صورت آزاد دريافت كند.«
  مزاياي فراوان و لزوم بازنگري

علي اعظم سلگي، كارشناس مسئول بهداشت و 
سلامت در دانشگاه تهران در گفت وگو با »جوان« 
مي گويد: »نسخه نويس��ي الكتروني��ك و پرونده 
الكترونيك سلامت مزاياي فراواني دارد و بسياري 
از مش��كلات حوزه درمان و تشخيص را برطرف 
خواهد كرد و مس��تنداتي را فراهم خواهد كرد تا 
در چالش ه��اي پيش رو قابليت پيگ��رد قانوني و 
حقوقي هم وجود داش��ته باش��د. اين طرح براي 
بيمار هم مزاياي فروان��ي دارد و تعداد مراجعات، 
بيماري هاي يك فرد، تجويز ها و خلاصه وضعيت 
سلامت فرد را يكجا گرد آوري مي كند. همچنين 
براي نظام سلامت هم مي تواند از داده هايي كه به 
صورت متمركز در يكجا ارائه مي شود نيازسنجي ها 
و پژوهش هاي كيفي و كمي را انجام دهد. « از نگاه 
اين كارشناس احتمال زيادي وجود دارد كه نظام 
درماني و پزش��كي به دليل شفافيت ساختار ها و 
قابليت پيگيري هاي حقوقي چندان با اجراي اين 
طرح موافق نباشد، اما همه كارشناسان سلامت به 

دنبال اجراي آن هستند. 
حالا از امروز اين طرح اجرايي مي شود و با عنايت 
به برخي چالش ها لازم اس��ت ب��ا بازنگري هايي 

اشكالات طرح برطرف شود. 
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ديوان عالي: سيف و عراقچي مجرم نيستند 
چون مجري سياست هاي ارزي بودند

نسخه »دست خط پزشکان« پیچیده  شد
از امروز نسخه نويسي الكترونيكي در سراسر كشور اجرايي مي شود

»جوان« در گفت و گو با بيماران، مراكز خدمات و كارشناسان سامت، اين موضوع را مورد بررسي قرار داده است

 ديوان عالي كشور 

ابراهيم مشيريان
رأي ولي الله سيف،   قضايی

رئيس كل س�ابق 
بانك مركزي و احمد عراقچي معاون س�ابق 
بانك مركزي را نقض و پرونده را براي بررسي 
مج�دد ب�ه دادگاه ديگ�ري ارج�اع ك�رد. 
آنطور ك��ه رواب��ط عمومي ديوان عالي كش��ور 
خبر داده، اعاده دادرس��ي ولي الله سيف و احمد 
عراقچي در شعبه اول ديوان عالي كشور تجويز 
و پرونده طبق ماده ۴۷۴ قانون آيين دادرس��ي 
كيفري مصوب سال 13۹2 براي بررسي مجدد 
به شعبه هم عرض ارجاع خواهد شد. بنابراين رأي 
دادگاه قبلي مبني بر مجرم بودن اين متهمان از 
سوي ديوان عالي كش��ور نقض و پرونده مجدداً 

رسيدگي مي شود. 
روز گذشته ديوان عالي كشور با نقض رأي دادگاه 
متهمان ارزي اعلام كرد ك��ه متهمان، مجريان 
سياس��ت هاي كلان ارزي بوده اند، با اين وصف 
مجرمانه تلقي كردن عملكرد آنان و انتساب بزه 
اخلال در نظام اقتصادي كش��ور توجيه قانوني 

نخواهد داشت. 
گفتني است اوايل آذرماه اعلام شد كه به دستور 
رهبر معظم انقلاب پرونده احم��د عراقچي در 

مورد فس��اد ارزي مورد بازنگري ق��رار خواهد 
گرفت. رهبر انقلاب در هامش نامه ارس��الي از 
س��وي دانش جعفري )مش��اور رهبرانقلاب و 
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام( به ايشان 
درب��اره حكم س��يد احمد عراقچ��ي خطاب به 
حجت الاس��لام اژه اي مرقوم فرمودند كه مبادا 
حكم جائرانه اي براي اين فرد صادر شود و دقت 

كنيد كه اجراي جائرانه هم اتفاق نيفتد. 
اواخر مهرماه بود كه ذبيح الله خداييان، سخنگوي 

قوه قضائي��ه احكام پرون��ده ارزي را اعلام كرد و 
طي آن ولي الله سيف، متهم رديف اول و رئيس 
وقت بان��ك مركزي متهم به بره��م زدن نظم و 
آرامش بازار ارزي كش��ور و زمينه س��ازي براي 
خريد و ف��روش غير قانوني ارز ب��ه ميزان 1۵۹ 
ميليون و ۸00 ه��زار دلار و 20 ميليون و ۵00 
هزار يورو و همچنين اهمال و س��وء مديريت در 
دوران مسئوليت خود، به تحمل 10 سال حبس 
تعزيري و متهم رديف دوم، سيد احمد عراقچي، 

معاون وق��ت ارزي بانك مركزي ني��ز با همين 
اتهامات به  تحمل هشت س��ال حبس تعزيري 

محكوم شدند. 
از اواسط سال ۹۶ كه مشكلات ارزي، كشور را با 
چالش هاي جدي مواجه ك��رد، احمد عراقچي، 
معاون ارزي وقت بانك مرك��زي كه تازه به اين 
سمت منصوب ش��ده بوده با هماهنگي تصميم 
مي گيرند به منظ��ور مديريت بازار آش��فته ارز 

اقداماتي فوري انجام دهند. 
در آن دوران »ميث��م خداي��ي«، مش��اور دفتر 
رئيس جمهور وقت، فردي به نام سالار آقاخاني را 
) يك جوان متولد 13۷0 و فاقد هر تجربه اي در 
امور ارز( به عراقچي معرفي مي كند تا مسئوليت 
فروش ارز را در بازار غير رسمي به صورت محرمانه 

بر عهده بگيرد. 
آقاخاني هم در اقدامي فرصت طلبانه و غيرقانوني 
نه تنها ارز دريافتي از بانك مرك��زي را به جاي 
توزيع در ميان حدود ۶00 صرافي رس��مي در 
كش��ور تنها به 1۵ صرافي مي داده اس��ت، بلكه 
بخش قابل توجهي از آن را نيز به جيب دلالان و 
قاچاقچيان مي ريخته و در اين بين مصرف كننده 
واقعي بازار ارز هيچ بهره اي از اين سرمايه كشور 

نمي برده است. 

 رئيس شوراي شهر تهران خاطر نشان كرد: با انتقال تدريجي همه 
نمايشگاه ها از نمايشگاه بين المللي تهران به شهر آفتاب شاهد كاهش 

ترافيك و آلودگي هوا در تهران خواهيم بود. 
  معاون درمان وزارت بهداشت با اشاره به تمهيدات بيمارستاني براي 
مقابله با اوميكرون  گفت: دو بيمارس��تان در هر اس��تان براي پذيرش 

بيماران مبتلا به كرونا و سويه اوُميكرون تعيين شده است. 
  معاون هماهنگي و امور مناطق ش��هرداري ته��ران از اتصال محله 

شميران نو به بزرگراه امام علي)ع( خبر داد. 
  دبير ستاد توسعه فناوري هاي حوزه فضايي و حمل و نقل پيشرفته 
معاونت علمي فناوري رياس��ت جمهوري با اش��اره به اينكه ش��ركت 
بهره برداري متروي تهران در توليد قطار ملي كمك بزرگي كرد، گفت: 

توليد صنعتي قطار ملي در سال 1۴01 انجام مي شود. 
  مدير كل دفتر برنامه ريزي و توسعه اجتماعي جوانان وزارت ورزش 
و جوانان  با تأكيد بر لزوم ارزيابي و رتبه بندي مراكز تخصصي مشاوره 
ازدواج  گفت: در حال حاضر 12 ميليون و ۸00 هزار جوان در سن ازدواج 
داريم. پيگير فعال شدن بيمه مشاوره هستيم و درصدديم كميته اي را 
براي ارزيابي و رتبه بندي مراكز تخصصي مش��اوره ازدواج در استان ها 

تشكيل دهيم. 

افزايش نرخ كرايه ها در هیاهوي ترافیك
نماينده مجلس: تضييع حقوق مردم از سوي 

تاكسي هاي اينترنتي به هيچ وجه پذيرفتني نيست
ترافيك امسال تهران ركورد زد؛ مساحت ترافيك در ابتداي هفته 
جاري در معابر ش�هري به هزارو700 كيلو متر مربع رس�يد. تشديد 
ترافيك در معابر ش�هري عاوه ب�ر آلودگي هاي زيس�ت محيطي، 
هدر رفتن زمان و مصرف س�وخت بيش�تر، حل كاف در هم تنيده 
معض�ات ش�هري را با مش�كات بس�ياري روبه رو ساخته اس�ت. 
در س�ايه افزايش ترافي�ك ش�هري، كرايه تاكس�ي هاي اينترنتي 
و گردش�ي نيز روند صع�ودي به خود گرفته  اس�ت. بر ه�م خوردن 
عرضه و تقاضاي س�فر ب�ر دامنه مش�كات موجود افزوده اس�ت. 
گايه ش�هروندان در خص�وص افزايش ن�رخ غير معق�ول كرايه ها 
در روز ه�اي باراني و ترافيكي و ايام مش�ابه آن س�بب شده اس�ت 
جابه جاي�ي در ش�هر به دغدغ�ه اصلي ش�هروندان تبديل ش�ود. 
افزايش نرخ كرايه تاكس�ي هاي اينترنتي عاوه بر صداي مسافران 
ب�ا واكن�ش برخ�ي نماين�دگان مجل�س هم روب�ه رو شده اس�ت. 

ترافيك، اين زخم كهنه پايتخت سال هاست كه پابرجاست. افزايش بار 
ترافيك ش��هري در دهه اخير، روز به روز تشديد شده اس��ت و اقدامات 
صورت گرفته حتي به صورت مقطعي هم بار ترافيك معابر شهري را روان 
نساخته است. گويا عنان ترافيك ديگر از دست مسئولان خارج شده است. 
اولين اتفاق همزمان با تشديد بار ترافيكي، افزايش ناگهاني نرخ كرايه ها و 

سليقه اي عمل كردن برخي رانندگان است. 
ركورد ترافيك در پايتخت شكسته شد

در تازه ترين اظهار نظر از سوي پليس راهور اعلام شده كه ركورد ترافيك 
تهران در سال 1۴00 شكسته شد. جانشين پليس راهنمايي و رانندگي 
تهران بزرگ روز شنبه هفته جاري را پرترافيك ترين روز سال 1۴00 با 

مساحت هزارو۷00 كيلومتر مربع اعلام كرد. 
سرهنگ سيد ابوالفضل موسوي پور گفت: در ماه هاي اخير شاهد افزايش 
حجم ترافيك در معابر پايتخت هستيم، گرچه اين حجم همچنان كمتر 
از روزهاي قبل از شيوع كرونا در سال 13۹۸ است، اما به نسبت روزهاي 
مشابه در س��ال 13۹۹ افزايش داشته اس��ت. به گفته وي، مساحت كل 
ترافيك در يك روز باراني از هزارو300 تا هزارو۷00 كيلومتر مربع است و 
نتيجه گيري كه مي توان از اين عدد و ارقام داشت، اين است كه تقريباً بار 
صبحگاهي در يك روز باراني تقريباً نيم ساعت زودتر شروع شده و بين روز 
بار ترافيكي پيوسته اي داريم و در طول صبح تا شب زمان تأخير يك ساعت 
و 1۵ دقيقه است. زماني كه بارش ها را داريم 3۵ تا ۶0 درصد بار ترافيكي 
در سطح معابر شهر تهران افزايش پيدا مي كند كه در روز شنبه 2۷ آذرماه 

با هزارو۷01 كيلومتر مربع پر ترافيك ترين روز سال را شاهد بوديم. 
 خودرو ها جور موتورها را مي كشند

موس��وي پور درباره چرايي افزايش ترافيك و تراك��م در روزهاي باراني 
نيز گفت: دليل افزايش اين اس��ت كه در روزهاي باراني سفرهايي كه با 
موتورسيكلت انجام مي ش��ود با خودروها و وسايل نقليه شخصي انجام 
مي پذيرد و تعداد زيادي از شهروندان كه از حمل و نقل عمومي استفاده 

مي كردند از خودروهاي شخصي و تك سرنشين استفاده مي كنند. 
  ماهيگيري تاكسي هاي اينترنتي

 تشديد ترافيك به افزايش نرخ كرايه هاي تاكسي هاي اينترنتي و برخي 
تاكسي هاي گردشي گره خورده است. نماينده مردم تهران در مجلس با 
بيان اينكه تضييع حقوق مردم از سوي تاكسي هاي اينترنتي به هيچ وجه 
قابل قبول و پذيرفتني نيست، گفت: وزارت كشور بايد يك بار براي هميشه 

فعاليت حمل و نقل اينترنتي را ساماندهي و ضابطه مند كند. 
اقبال ش��اكري با انتقاد از افزايش پياپي نرخ كرايه تاكسي هاي اينترنتي 
و بي توجهي برخي رانندگان نسبت به قبول درخواست مسافران  گفت: 
تاكس��ي هاي اينترنتي اتحاديه دارند و مانند بنگاه هاي معاملات ملكي، 
صنف محسوب مي شوند، در حالي كه خدمات شهري ارائه مي كنند، بايد 

تابع حمل و نقل شهري باشند و زير نظر شهرداري ها فعاليت كنند. 
 حمل ونقل بدون ضابطه !

شاكري با تأكيد بر اينكه تعرفه و نرخ تاكسي هاي اينترنتي را شوراي شهر 
بايد تعيين كند نه خودشان  افزود: متأسفانه اين حمل و نقل تحت هيچ 
ضوابطي نيست و به ويژه در ارائه خدمات هم تابع نظامات شهري نبوده و در 

واقع تابع نظامات خودشان بوده و منافع خودشان را در نظر مي گيرند. 
نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، اسلامش��هر و پرديس در مجلس 
يازدهم با اشاره بر اينكه بارها در مورد عملكرد تاكسي هاي اينترنتي تذكر 
داديم، اما همچنان وضعيت آنها ساماندهي نشده است و رها هستند، تأكيد 
كرد: صرف اخذ مجوز راديويي براي انجام خدمات به معناي ارائه خدمات 
مطلوب نيست و چنين تفكري اشتباه محض است. در اين رابطه به وزارت 
كشور تذكر مي دهيم كه بايد به صورت جدي ورود و يك بار براي هميشه 
حمل و نقل اينترنتي را ساماندهي و ضابطه مند كند؛ تاكسي هاي اينترنتي 
بايد زير نظر حوزه معاونت حمل و نقل ترافيك شهرداري ها فعاليت كند. 

شاكري يادآور شد: شوراي عالي استان ها و همچنين شهردار تهران كه در 
جلسات هيئت دولت شركت مي كند بايد اين موضوع را با جديت و قدرت 
مطرح و دنبال كند. تضييع حقوق مردم از سوي تاكسي هاي اينترنتي به 

هيچ وجه قابل قبول و پذيرفتني نيست. 

حسین سروقامت

وضعیت »پريشان« بحراني است
دومين درياچه آب شيرين كشور به دليل بي توجهي 

مورد تاخت و تاز زمين خواران قرار گرفته است
تالاب پريشان يا فامور پس از درياچه زيوار بزرگ ترين درياچه آب 
شيرين كشور است كه حالا به واسطه چاه هاي غيرمجاز، جاده سازي 
و ني�روگاه گاز نزديك آن قرباني تغيير كاربري س�ودجويان واقع 
شده اس�ت. اين تالاب ك�ه يك�ي از بزرگ تري�ن درياچه هاي آب 
ش�يرين غرب آس�يا هم هس�ت، اكنون معطل تصميم گيري هاي 
وزارت جه�اد كش�اورزي و ني�رو ب�راي احيا ش�دن اس�ت. 

 تالاب پريش��ان به عنوان بزرگ ترين درياچه آب شيرين مركز كشور به 
خاطر خشكي هاي گس��ترده در حال تبديل شدن به مكاني براي انتشار 
ريز گرد هاست. اين تالاب با وسعتي حدود ۵هزار هكتار در نزديكي كازرون 

در شرق استان فارس و در منطقه حفاظت شده ارژن واقع شده است. 
 رشد 14 برابري چاه هاي اطراف تالاب

تالاب پريشان كه به عنوان درياچه پريش��ان هم شناخته مي شود، از 
تالاب هاي انگشت شمار كشور است كه هم در كنوانسيون رامسر ثبت و 
هم از طرف يونسكو به عنوان ذخيره گاه زيست كره شناخته شده است.  
تالاب پريشان به لحاظ ارزش هاي اكولوژيك )يعني ارزش محيط زيستي 
و زيستگاهي براي ساكنان مناطق و شهرهاي اطراف( جزو تالاب هاي 
مهم كشور و حتي غرب آسياست. اهميت اين تالاب در زندگي مردم 
اطراف آن به حدي بوده كه علاوه بر ثبت در كنوانسيون رامسر، از سوي 
يونسكو نيز به عنوان ذخيره گاه زيست كره معرفي شده است.  آب تالاب 
پريشان از طريق برف و باران، روان آب ها، آب هاي زيرزميني، زه آب هاي 
كشاورزي )روان آب هاي رها شده از زمين هاي كشاورزي( و چشمه هاي 
دائمي و فصلي تأمين مي شود.  ضربه جدي به اين تالاب 1۴ سال قبل، 
از طريق اجازه حفر بي رويه چاه هاي كشاورزي مجاز و غير مجاز به اين 
تالاب زده شد. آمارهاي معاونت آموزش و پژوهش سازمان محيط زيست 
نشان مي دهد كه حفر چاه هاي غير مجاز در حاشيه تالاب پريشان در 
سال گذشته براي مصارف كشاورزي نسبت به سال 13۶0 رشد حداقل 

1۴ برابري داشته است. 
 از دست رفتن فرصت هاي معيشتي مردم

يك متخصص مديريت زيس��ت بوم هاي تالابي در خصوص علت احيا 
نشدن تالاب پريشان به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: البته كشاورزي 
تنها علت نبوده، چراكه از يك سو به واسطه احداث جاده در محدوده 
تأثير گذار بر تالاب، برخي از چشمه هاي تأمين كننده آب تالاب  خشك 
شد و علاوه بر اين نيروگاه گازي كه در نزديكي تالاب قرار گرفته، جداي 
از اثرگذاري بر تشديد ميزان تبخير سطحي، سالانه ۵00 تا ۶00 هزار 

متر مكعب آب مصرف مي كند كه در حد خود قابل توجه است. 
علي ارواحي در ادامه افزود: اگر چه طي 1۵ س��ال اخير، براي معدود 
دفعاتي آبگيري هاي محدودي در تالاب پريشان رخ داده، اما تا كنون 
هيچ وضعيت پايداري كه اميد بازگشت پريشان را زنده كند، مشاهده 
نشده اس��ت. به دنبال خشك شدن تالاب، ش��اهد تخريب چشم انداز، 
تصرف اراضي تالابي و تغيير كاربري آنها به كش��اورزي، افت ش��ديد 
آب زيرزميني از بستر تالاب به طور متوسط 1۴ متر، ايجاد فروچاله و 
فرونشست زمين، از دس��ت رفتن فرصت هاي معيشتي نظير صيادي، 
گردش��گري، پرنده نگري و صنايع دس��تي  و همچنين ناپديد ش��دن 
برخي از گونه هاي ش��اخص اين تالاب نظير ش��نگ، ماهيان بومي و 
لاك پشت هاي تالابي  بوده ايم و متأسفانه هم اكنون تالاب پريشان  به 

كانوني براي انتشار گرد و غبار مبدل شده است. 
 دريغ از اجراي حتي يكي از شعارهاي ستاد احيا

متخصص مديريت تالاب ها گفت: كميته محلي مديريت تالاب پريشان 
مدتي پس از خشك شدن تالاب، شكل گرفت و مهم ترين وظيفه اش 
در هماهنگي با ستاد احياي مديريت تالاب هاي استان فارس، اجراي 
برنامه مديريت تالاب پريشان بوده است.  به گفته وي طي اين سال ها 
بار ه��ا راهكار هايي نظير نص��ب كنتور هاي حجمي و هوش��مند روي 
چاه هاي كش��اورزي، مس��دود كردن چاه هاي غير مجاز، انتقال آب به 
تالاب از محل سد نرگسي، كاهش مصارف آب از طريق استقرار الگوي 
كشاورزي پايدار، اجراي روش هاي مناسب آبخيزداري و آبخوان داري، 
تغذيه مصنوعي سفره هاي زير زميني، احياي چشمه هاي پيرامون تالاب 
و تسهيل انتقال آب از چشمه ها به درون تالاب و حمايت از كشت هاي 
نوين و كم  آب بر نظير كنجد همراه با ايج��اد صنايع تبديلي روي ميز 

كميته هاي استاني و محلي مديريت تالاب پريشان قرار گرفته اند. 
 نياز به همت جدي 2 وزارتخانه

ارواحي افزود: متأس��فانه دريغ از اجراي آنها كه اگر حتي بخشي از اين 
اقدامات به طور جدي در دستور كار قرار مي گرفت، تأمين اعتبار مي شد و 
به صورت گسترده اجرا مي گرديد، هم اكنون شاهد افت بيش از 1۴متري 
سطح آب زيرزميني، شور شدن آب چاه هاي كش��اورزي، دور از انتظار 
بودن احياي تالاب پريشان و مخاطرات پيش روي جوامع محلي شاغل 
در بخش كشاورزي نبوديم.  وي با اشاره به نتايج مطالعات انجام شده بيان 
كرد: از آنجا كه احياي تالاب پريشان، طي هفت سال و آن هم در صورت 
كاهش ۵0 درصدي مصارف آب كشاورزي و انتقال سالانه 20ميليون متر 
مكعب آب از سد نرگسي به تالاب، محتمل تشخيص داده شده، نمي توان 
با اطمينان گفت كه احياي پريشان ممكن است يا محال.  تنها مي توان 
اذعان كرد احياي تالاب پريشان بس��يار زمان بر و دشوار بوده و مستلزم 
مشاركت همگاني، اراده جمعي و باور وابستگي حيات جوامع انساني به 
پايداري تالاب است و همزمان نياز است كه وزارتخانه هاي نيرو و جهاد 
كشاورزي بيش از پيش مسئوليت پذيرفته و اثرگذارترين راهكار ها كه 
مبتني بر برنامه ري��زي محلي و تلفيق دانش كارشناس��ي و بومي بوده، 

شناسايي و با فوريت تمام به مرحله اجرا گذاشته شوند. 
گفتني است در دو سال اخير كه به دليل بارندگي هاي مناسب بسياري 
از تالاب هاي كشور احيا شدند، تالاب پريشان و تالاب گاوخوني، تنها 
تالاب هايي بودند كه آبگيري نش��دند. اين خود نشان ديگري است از 
بحراني بودن وضعيت پريشان؛ احتمالاً اين تالاب به زودي در فهرست 

تالاب هاي در معرض خطر »مونترو« قرار خواهد گرفت. 

در باره »خوان لوچنا« حتي يك كلمه در اينترنت پيدا نمي شود. 
. . اما ترسيم غم با رقص قلم از او چهره اي ساخته كه بي هنري 

همچو مرا نيز به تحسين وا مي دارد!
خوان لوچنا نقاشي اسپانيايي است. تابلويي سراسر اندوه دارد 
كه در آن بدرقه غريبانه پدربزرگ ها و مادربزرگ هاي كرونايي 

را با نوه هايشان تصويرسازي كرده است. 
پيرمرده�ا و پيرزن هايي كه بدون خداحافظي از عزيزانش�ان 
به س�وي ابديت رهس�پارند. . . و كودكاني معصوم كه از پشت 
شيشه اي كه نماد فاصله از كرونايي هاس�ت، براي آنان دست 

تكان مي دهند!
و در اين ميان چهره مادربزرگي كه واكر به دس�ت دارد و پر از 

تمناي ماندن است، آتش به جان آدم مي زند! 
مي رود و از نوه اش دل نمي كند. . . 

آه! چه هنرمندانه مي توان با اثري ستودني از همبستگي انساني 
سرود و در دل مردم جا خوش كرد!
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